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با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد که با شناسایی بانیان تجمعات غیرقانونی که نظم 
و آرامش جامعه را بر هم می زنند، قطعاً برخورد خواهد شد.« 

این افراد نتیجه نظارت استصوابی هستند �
مرتضی مبلغ، معاون سیاســی وزارت کشور در دولت 
سیدمحمد خاتمی، در ارزیابی سخنان تندروها در تجمع 
مقابل مجلس به هم میهن گفت: »قبل از اینکه به تحلیل 
موردی جریان بپردازیم خوب است تمام حاکمیت و مقامات 
اصلی آن ببینند چه محصولی در کشور کاشته اند. یعنی در اثر تبعیض ها و نظارت 
اســتصوابی )کــه با وجود آن مجلس پنج شــش درصدی تشــکیل می شــود( 
دخالت هــای مختلف کــه در نهادهای مختلف می شــود، رقابت هــای بدون 
سازمان یافته و ده ها مسئله دیگر و رویکردهای غلط موجود، دسته گل هایی است 
که آنها به آب داده  و اینکه چه افکار پریشانی در کشور شکل گرفته که به راحتی و 
با استفاده از پشتیبان ها و امکانات نظام اینطور پریشان گویی و پریشان رفتاری از 
خود نشان می دهند.« او افزود: »اگر یک حاکمیت به فضا و جامعه درست نگاه 
کند که چه کسانی به اسم آن حاکمیت، در قالب حاکمیت و با استفاده از امکانات 
حاکمیت، اینطور رفتارهای ضدنظام را از خود نشان می دهند؛ رفتارهایی که جز 
تضعیف و تخریب نظام نیســت، باید ریشه یابی شــود که چرا این رفتارها انجام 
می  شود. این  اتفاقات محصول همان رفتارهایی است که سالیان سال همه فریاد 
می زدیم و هشدار می دادیم و می دهیم که بسیاری از این رویکردها و سیاست ها 
غلط است و نتایج نامبارک و خطرناکی به همراه دارد.« عضو شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت تاکید کرد: »در شــرایطی کــه بالاترین مقام این نظام، مقام رهبری 
می گویند »تضعیف این دولت تضعیف همه ما، نظام و حاکمیت است و موفقیت 
آن هــم موفقیت همه اســت« ببینید هنوز شــش ماه از دولت نگذشــته، چه 
دست هایی در کار است و مهم این است که از درون امکانات نهادهای حاکمیت 
اســت. زمانی گروه های رقیب سیاســی  اقداماتی انجام می دهند، اما در حال 
حاضر مجلسی که وظیفه   نمایندگانش کاهش رنج و مشکلاتی است که در طول 
دهه ها انباشته شده و امروز بیش از گذشته خود را نشان داده، به جای همدلی، 
به ورطه رقابت های بی پایان مخرب افتاده اند و این جسارت ها را نشان می دهند.« 
او افزود: »طبیعی اســت که وقتی با نظارت اســتصوابی افراد شایســته حذف 
می شــوند، اینگونه  عمل می شود که مردم از انتخابات سرخورده شوند. در این 
شرایط انتخابات حداقلی شکل می گیرد و با رانت های گسترده سیاسی افرادی 
که صلاحیــت لازم را ندارند، به صحنــه می آیند و بــا رای زیرحداقلی نماینده 
می شوند و این رفتار ظهور و بروز پیدا می کند. اگر روند اصلاح و سامان سیاسی 
درست شود و بدون تبعیض و طبق قانون اساسی عمل شود،  قطعاً بسیاری از این 
اتفاقات نمی افتد و رقابت ها به درون جریان های سیاسی منتقل می شود. رقابت 
درون حاکمیت که معنا ندارد. حاکمیت یک امر به هم پیوسته و منسجم است که 
تمام دســتگاه ها و نهادها باید در راستای کاهش مشکلات مردم و حل مسائل 
حرکت کنند و پیش بروند، نه اینکه هر دستگاهی به گونه ای عمل کند که دستگاه 
دیگر را از کار بیندازد و مشــکل ایجاد کند. این یک فاجعه برای نظام حاکمیت 
است و متاسفانه ما بســیار شاهد این روندها هستیم. به نظر من باید برای این 
موضوع فکری شود و تا دیر نشده این مقامات مختلف بلندپایه حاکمیت به خود 
بیایند و متوجه شــوند چه مخاطرات عظیمی در کمین کشــور اســت. با این 
دشمنان قسم خورده که مردم و این جامعه و حاکمیت دارد و در کمین نشسته اند 
تا اتفاقی بیفتد و آنها هم آسیب های جبران ناپذیر خود را وارد کنند،  ای کاش همه 
سر عقل بیایند و جلوی این رفتارها و تبعیض ها را بگیرند و اجازه بدهند یک روند 
درســت و رویکرد صحیحی در عرصه های مختلف سیاست خارجی، سیاست 
داخلی، مسائلی اجتماعی، موضوعات فرهنگی و اقتصادی شکل بگیرد تا شاهد 
یک روند رو به توسعه باشیم.« مبلغ با اشاره به روایت نادرست نقدعلی، نماینده 
مجلس از سخنان رهبری بیان کرد: »فکر کنم ریشه اصلی این اقدام به میدان 
دادن بــه جریانات افراطی و تندرو برمی گردد. این افراد هیچ حد یقفی ندارند و 
کسانی هستند که بیشترین شعار را در رابطه با ارزش ها و در رابطه با ولایت رهبری 
و اسلام می دهند اما  بیشترین آسیب ها را هم خودشان وارد کرده و می کنند.« او 
به تشریح علت این رفتار پرداخت و گفت: »به این افراد اجازه میدان داری داده 
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است از آرمان؛ دومی، تلاش. اگر این دو عامل در یک ملتی وجود داشته باشد، 
شخصیت ها، بودن و نبودن شان خسارت هست؛ منتها به حرکت کلی ضربه ای 
نمی زند.«  آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه »دانشگاه امروز با دانشگاه قبل از 
انقلاب و حتی با دانشگاه بعد از انقلاب -۲۰ سال قبل- تفاوت های زیادی دارد« 
تصریح کردند:»امروز دانشگاه جلوتر است، پیشرفتش بیشتر است، فهمش از 
مسائل گوناگون، پیچیده تر و عمیق تر است، و ایستادگی اش هم خوب است. 
برخلاف آنچه که تبلیغ می شود، گاهی گفته می شود که نسل جدید دانشجو و 
جوان ایرانی مثل نسل دهه ۶۰ آمادگی ندارد؛ اینجور نیست. این آمادگی امروز 
هــم وجود دارد. در قضایای مختلف ما این را مشــاهده کردیم، امروز هم داریم 
جلوی چشم خودمان مشــاهده می کنیم؛ آمادگی جوان ایرانی را برای حضور 
در صفوف مقدم، در مقابله ی با دشــمن حاضرند، آمادگی دارند، فهم شان هم 
از مسائل بهتر است، آمادگی شان هم بحمدالله بسیار خوب است.« ایشان در 
بخش دیگری از سخنان شان گفتند:»امروز قلدران عالم می گویند همه باید از 
ما تبعیت کنند و باید منافع ما را بر منافع خودشان مقدم کنند، اما ایران اسلامی 

تنها کشوری است که به طور قاطع این را رد کرده است.«

ایران چرا حاضر به مذاکره نیست؟ به خودتان برگردید! �
رهبری همچنین تصریح کردند:»اینکه رئیس جمهور آمریکا می گوید ما آماده 
هســتیم با ایران مذاکره کنیم و دعوت به مذاکره می کند، فریب افکار عمومی 
دنیاست. این معنایش این است که ما اهل مذاکره هستیم و می خواهیم مذاکره 
و صلــح کنیم، اما ایران حاضر نیســت. ایران چرا حاضر به مذاکره نیســت؟ به 
خودتان برگردید! ما نشستیم چند سال مذاکره کردیم، همین شخص مذاکره 
تمام شــده، کامل شــده، امضاشــده را از میز بیرون انداخت پاره کرد... وقتی 
می دانیم عمل نمی کند چه مذاکره ای کنیم؟ بنابراین دعوت به مذاکره و اظهار 
مذاکره، فریب افکار عمومی است.« ایشان در ادامه افزودند:»بعضی ها در داخل 
همان مســئله ی مذاکره را مدام تشــدید می کنند: »آقا چرا جواب نمی دهید؟ 
چرا مذاکره نمی کنید؟ چرا نمی نشینید با آمریکا؟ بنشینید]برای مذاکره[.من 
می خواهــم عرض بکنم اگر هدف از مذاکره، رفع تحریم اســت، مذاکره با این 
دولت آمریکا رفع تحریم نخواهد کرد، یعنی تحریم ها را برنمی دارد. گره تحریم ها 

عکس نوشت

احتمالًا شما هم شنیده اید! تا همین چند سال پیش مردم وقتی می خواستند درباره عفن، کثیفی، بوی بد، 
پلشتی یا امثالهم به کنایه حرف بزنند می گفتند: فلان چیز عین مستراح است. این اتفاق در حالی بود که 
همین مستراح یا توالت خود به نوعی، نماد رشد فرهنگی و تمدنی یک جامعه به حساب می آمد. دلیل هم 
روشن است، در حقیقت کیفیت بهداشت و نحوه مدیریت فاضلاب ارتباط مستقیمی با توسعه یافتگی و سطح فرهنگی یک جامعه داشت. به همین ترتیب جوامعی 

که به بهداشت عمومی اهمیت می دهند، معمولًا در سایر جنبه های زندگی، مثل آموزش، حقوق بشر، و رفاه اجتماعی دست بالا دارند... 
در این مدت اما توالت ها هم تلاش خودشان را به منصه ظهور گذاشتند و طی یک دوره سخت و فشرده با قدرتی مثال زدنی روزبه روز و ساعت به ساعت پله های 
ترقی را یکی پس از دیگری در نوردیدند. به خودمان آمدیم و دیدیم توالت  خودش را از منتهی  الیه حیاط به اتاق خواب آورد و حقیقتاً قلب خانه شــد. حالا این 
روزها در تبلیغات و شبکه های مجازی این پیشرفت به جایی رسیده که آدمی را وا می دارد همچون که از پیشرفت هوش مصنوعی بیمناک است حواسش به این 
اسطوره پیشرفت هم باشد. احتمالًا حرفم نیازی به اثبات نداشته باشد اما برای ترغیب به ذهنتان عرض می کنم که برای لحظه ای هم که شده چشم بر هم ببندید 
و توالت های بناساز چهل پنجاه سال پیش را به یاد بیاورید. می خواهم بگویم حواسم به همه این پیشرفت ها هست. اما اینها را برای چه می نویسم... از روی آمار 
در این سال ها تعداد چشمه های توالت عمومی در تهران به حدود ۱۰ هزار چشمه افزایش پیدا کرده است. مطابق استانداردهای جهانی به  ازای هر ۱۰۰۰ نفر 
جمعیت، یک سرویس بهداشتی عمومی توصیه شده است. بنابراین تهران با جمعیتی حدود ۹ میلیون نفر از این حیث لااقل در آمار چیزی کم ندارد. اما واقعیت 
این است که اولًا توزیع این سرویس ها در مناطق مختلف شهر به شکل واضحی نابرابر است. ثانیاً همان چشمه های فعال به قدری کثیف، متعفن و حال به هم زنند 

که بهتر است روی تابلو هایشان نوشته شود سرویس غیربهداشتی. 

درباره عکسی از توالت های شهری

سرویس غیربهداشتی

عکاسوروزنامهنگار
امیر جدیدی

جواد علیزاده

می شود و با این نظارت استصوابی و با این رفتارهای غلطی که جز تضعیف نظام 
هیچی نیست، چنین افرادی به مجلس راه پیدا می کنند و از امکانات و پشتیبانی 
حاکمیت به یکه تازی می پردازند. وقتی قدرت این افراد افزایش می یابد بیشترین 
آســیب را به کسانی می زنند که آنها را به وجود آورده اند. جریان های افراطی در 
طول دو، ســه دهه نشــان دادند که هیچ حد یقفی ندارند و این شعارهایی که 
می دهند، شعارهای ساختگی، توخالی و غیرواقعی است. این افراد در شرایط 
خاص به هیچ کدام از این شعارها پایبندی نخواهند داشت. همین یکی، دو سال 
گذشته هم به خوبی تجربه کردیم که اگر  کمی جلو برود، اهداف حاکمیت و از 
لحاظ رهبری و اهداف سایر کسانی که دلسوز کشور هستند، به راحتی  اقدام 
می کنند. این اتفاق به کرات رخ داده و متاسفانه روز به روز هم  تشدید می شود. 
آنها جز اینکه بیشــترین آسیب را به کل کشور و مردم و نظام می زنند، بدترین 
فرصت ها را هم برای سوءاستفاده دشمن فراهم می کنند. در واقع بستری ایجاد 
می کنند و دشمنان هم سوار این بسترها می شوند و به کشور آسیب می رسانند. 
این مسئله کاملًا روشن است.« مبلغ با اشاره به سیاست های غلط در کشور، 
گفت: »یکی از سیاست های غلط، نظارت استصوابی است که به صورت کاملًا 
سلیقه ای انتخابات را در انحصار یکسری جریانات خاص قرار می دهند و مردم 
را ســرخورده می کننــد تا مشــارکت حداقلی باشــد. اگر برای ایــن تندروها 
چاره اندیشی نشود، تردیدی ندارم که اولین قربانیان شان کسانی اند که آنها را 

ساخته و بزرگ کرده اند.«

دولت برای اصلاح قانون حجاب لایحه بدهد �
امیر واعظ آشتیانی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
درباره این تحولات به هم میهن گفت:  »سیاسیون ما باید به 
این نکته توجه کنند که اگر اجرای قانون در زمان خود و در 
مقطع مناســب خودش انجام شــود، هیچ وقت منجر به 
حواشــی نخواهد شد. اصلًا اشکال سر این است. همه دم از قانون می زنند اما 
گاهاً می بینیم که برخی ها تحمل اجرای قانون را هم ندارند. الان قانون حجاب 
در مجلس تصویب شده و ۲۰۹ نماینده نیز با امضای یک نامه از رئیس  مجلس 
خواستند آن را ابلاغ کند. اگر قانون است، باید ابلاغ و در نهایت اجرا شود. اگر هم 
مجری اشــکالی در اجرای قانون می بیند، باید لایحه بدهد که این بخش های 
مشخص از قانون اصلاح شود. نه لایحه می دهند، نه قانون را اجرا می کنند. این 
نشان می دهد که سیاست یک بام و دو هوا را در پیش گرفتیم. اگر اشکالی هست، 
وظیفه دولت است که برای اصلاح آن لایحه بدهد، بحث های کارشناسی روی 
نکاتش انجام شــود، بروند در کمیسیون و صحن از آن دفاع کنند و مجلس هم 
وظیفه دارد که این لایحه را بررســی کند.« او تاکید کرد: »مســئله الان در مورد 
اجرای قانون است. فارغ از اینکه عده ای خواهان اجرای قانون هستند و عده ای 
نیســتند، مهم این است که چرا قانون را وجه المصالحه بازی های سیاسی قرار 
می دهیم. نه قانون حجاب، هر قانونی را. آن طرح یا لایحه ای که مراحل قانونی را 
طی می کند و به قانون تبدیل می شود، باید ابلاغ و اجرا شود. وقتی به موقع اجرا 
نشود، شاهد تبعات و حاشیه های آن هستیم.  اینکه فلان آقا چرا آنطور تحلیل 
کرده یا چرا گروهی رفتند و به این موضوع اعتراض کردند، ناشی از این است که 
قانون معطل مانده است. نمی شود که قانونی به تصویب برسد و دولت بگوید اجرا 
نمی کنم و برای اصلاح آن نیز لایحه ای ندهد. این شیوه مملکت داری نیست. اگر 
این رویه بخواهد در کشــور جاری و ساری شود که دولت ها با سلیقه خودشان 
قانون را معطل بگذارند، رویه خطرناکی خواهد بود. یعنی مجلس دارد خاصیت 
خود را از دســت می دهد. این چالش اصلی ماست. برای مردم این سوال پیش 
آمده اســت که وقتی قانون در مسائل مختلف مثلًا حوزه مسکن داریم، چرا به 
درستی اجرا نمی شود. در دولت های پیشین هم این مسئله وجود داشته است.« 
این فعال سیاســی اصولگرا تاکید کرد: »اگر بخواهیم بحث وفاق ملی که آقای 
پزشکیان پیگیری می کند و دولت های دیگر هم شعارش را داده بودند اجرایی 
کنیم، اولین قدمش احترام به قانون است. تمام قوا قانون را به درستی اجرا کنند 
که برای جامعه سرمشق باشد. وقتی قانون اجرا نشود، تبعات و مشکلاتی دارد که 
هزینه روی دســت کشور می گذارد. چنین وضعیتی برای قوه مقننه و دستگاه 

اجرایی شایسته نیست.«

را کورتر خواهد کرد، فشار را افزایش خواهد داد، مذاکره ی با این دولت، فشار را 
افزایش خواهد داد. من چند روز قبل از این، در صحبت ]در دیدار[ مســئولین 
هم گفتم مطالب جدیدی را مطرح می کنند، توقعات جدیدی را مطرح می کنند، 
مطالبات زیاده خواهانه ی جدیدی را مطرح می کنند، مشــکل بیش از آنچه که 
امروز هســت خواهد بود. مذاکره بنابراین هیچ مشکلی را حل نمی کند، هیچ 
گــره ای را باز نمی کنــد.« آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از سخنان شــان 
گفتند:»راجع به تحریم های آمریکا که ما خُب از اول، مذاکره مان در قضیه برجام 
و دهه  ۹۰، برای رفع تحریم ها بود. خوشبختانه تحریم ها دارد کم اثر می شود. در 
دنیا وقتی تحریم ها ادامه پیدا می کند، به تدریج اثر خودش را از دست می دهد؛ 
ایــن را خــود آنها هم اعتــراف دارند. یعنی خــود آنها هم اعتراف دارند کشــور 
تحریم شده می تواند راه های خنثی کردن تحریم را به تدریج پیدا کند و تحریم ها را 
خنثی کند. ما خیلی از این راه ها را پیدا کردیم، تحریم ها را خنثی کردیم.« ایشان 
در ادامه افزودند:»تحریم بی اثر نیست اما این جور نیست که اگر وضع اقتصادی 
ما بد است، منشأاش صرفاً تحریم باشد؛ نه، بی توجهی های خود ما گاهی اوقات 
اثر دارد؛ نه گاهی، اکثر مشکلات، ناشی از بی توجهی های ماست، یک بخشی 
هم البته مربوط به تحریم اســت. تحریم ها هم به تدریج بی اثر می شود. این هم 
جزو مسلمات است.« رهبری همچنین با اشاره به اینکه »در مورد سلاح هسته ای 
که گفته می شــود »نمی گذاریم ایران به ســلاح هسته ای دســت پیدا کند««،  
گفتند:»ما اگر می خواستیم سلاح هسته ای درست کنیم، آمریکا نمی توانست 
جلوی ما را بگیرد. اینکه ما ســلاح هسته ای نداریم و دنبال سلاح هسته ای هم 
نیستیم به خاطر این است که خودمان نمی خواهیم به دلایلی. قبلًا این دلایل 
را گفتیم، بحث کردیم، خودمان نخواســتیم، و الا اگر خودمان می خواســتیم 
آنها نمی توانستند جلوی ما را بگیرند.« ایشان همچنین تصریح کردند:»تهدید 
می کند آمریکا به نظامی گری. این تهدید به نظر من غیرعاقلانه است یعنی ایجاد 
جنگ، ضربه وارد کردن یک طرفه نیست، ایران قادر به زدن ضربه متقابل هست 
و قطعاً این ضربه را وارد خواهد کرد. من حتی معتقدم اگر چنانچه یک حرکت 
غلطی از طرف آمریکایی ها و عوامل شان سر بزند، آن که بیشتر ضرر می کند آنها 
هستند. البته جنگ چیز خوبی نیست، ما دنبال جنگ نیستیم؛ اما اگر چنانچه 

کسی اقدام کرد، برخورد ما یک برخورد قاطع و حتمی است.«


